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 رفـــرار المشـــقإ
 

أثر استراتيجية حصيرة المكـنى  ) الوىسىهت بـ عداد هذٍ الرسالت إى أشهد ا 
في تحصيل هندة العلوم والحس العلوي لـى  تلويـتاا الصـلخ اسـنهس 

قسـن في  إشرافيب  قد جرث( زهراء رينض كنظن) تالطالب هاتقدهالتي  (  الابتىائي

هي هتطلبـاث ًيـ   جزء ، وهيت القادسيتجاهع –كليت التربيتالعلىم التربىيت والٌفسيت / 
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 المقوم اللغوي قرارإ
 

 
 
ســتراتيجية حصــيرة المكــنى في أثــر ا الموسههومة بههه  بهه ر رسههالة المارسههتير شهد  أ

لويـتاا الصـلخ اسـنهس تحصيل هندة العلـوم والحـس العلوـي لـى  ت
فهي قسها الولهوا التربويهة ( زهراء ريـنض كـنظن  :ةدا الطالبهتالتي ق م(  الابتىائي

 د وأندهها صههالنة مههرراموههة الدا سههية د وقهه  راروتدهها ل ويهها   -والنفسههية / يليههة التربيههة 
 النانيتير الل وية والتوبيرية .
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 اقرار المقوم العلوي 
 
ثر استراتيجية حصيرة المكـنى في أ   بهأشد  باني ق  قرات هذه الرسالة الموسومة 

تحصيل هندة العلـوم والحـس العلوـي لـى  تلويـتاا الصـلخ اسـنهس 
الولهوا التربويهة فهي قسها ( زهراء ريـنض كـنظن  :ةدا الطالبهتالتي ق م(  الابتىائي

علميهها  وأصهبنت صهالنة مههر  راموههة الدا سهية د وقه  قومهت -والنفسهية / يليهة التربيهة 
 النانية الولمية .
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 ملخص البحث

حصيرة المكان في تحصيل مادة العموم والحس العممي لدى  إستراتيجيةتحدد ىدف البحث بمعرفة أثر 
 تمميذات الصف الخامس الابتدائي , ولتحقيق ذلك تم صياغة الفرضيتين الصفريتين الآتيتين: 

( بين متوسط درجات تمميذات 0.05) دلالو عند مستوى إحصائيةلا يوجد فرق ذو دلالة  -1
حصيرة المكان ومتوسط درجات تمميذات  إستراتيجيةيدرسن وفق اللاتي المجموعة التجريبية 
 ن وفق الطريقة الاعتيادية في تحصيل مادة العموم.يدرس اللاتيالمجموعة الضابطة 

( بين متوسط درجات تمميذات 0.05) دلالو عند مستوى إحصائيةلا يوجد فرق ذو دلالة  -2
حصيرة المكان ومتوسط درجات تمميذات  إستراتيجيةيدرسن وفق  اللاتيالمجموعة التجريبية 
 الحس العممي.مقياس ن وفق الطريقة الاعتيادية في يدرس لاتيالالمجموعة الضابطة 

كومية التابعة لممديرية اقتصر البحث عمى تمميذات الصف الخامس الابتدائي في المدارس الابتدائية الح إذ
 . 2017-2018لمعام الدراسي  قادسيةالعامة لتربية ال

( ذات ضابطةتجريبية ومجموعة مجموعة ميم التجريبي ذي الضبط الجزئي )واعتمدت الباحثة التص
وحسين العممي , ووفقا ليذا التصميم اختيرت  , الاختبار البعدي لقياس تحصيل التمميذات في مادة العموم

تمميذة  (75بمغت عينة البحث ) إذمدرسة ) خديجة الكبرى الابتدائية لمبنات (  منعشوائياً عينة البحث 
 (38عمى شعبتين اختيرت عشوائيا بطريقة القرعة احدىما مثمت المجموعة التجريبية وقد ضمت ) موزعة

لتمثل المجموعة الضابطة والتي ضمت  الأخرىيرة المكان , و حص إستراتيجيةتمميذة درسن وفق 
 (تمميذة درسن وفق الطريقة الاعتيادية.37)

 نصف السنةدرجات  )وقد كوفئت المجموعتان في متغيرات: العمر الزمني , الذكاء , التحصيل السابق 
 الأخيرة, المعمومات السابقة , والحس العممي, وتم تحديد المادة العممية بالفصول الستة (في مادة العموم 

 وىي ) السابع والثامن والتاسع والعاشر والحادي عشر والثاني عشر ( من كتاب العموم لمصف الخامس
ا, كذلك سموكي غرضا( 197السموكية ليذه الفصول حيث بمغ عددىا ) الأغراضالابتدائي, وقد تم صياغة 

 ( خطة تدريسية لممجموعة الضابطة. 21( خطة تدريسية لممجموعة التجريبية و)21)إعدادتم 
( فقرة 25تألف من )الاختبار التحصيمي والذي  الأولى:  أداتين إعدادفيما يتعمق بأدوات البحث فقد تم  أما

الفا الاختبار بطريقة  ثباتمعامل  من نوع الاختيار من متعدد ذي ثلاثة بدائل وقد تم حساب الصدق و
 البدائل التمييز ومعاملات الصعوبة والسيولة وفعالية تمعاملاكذلك  و( 0.738) كرونباخ وقد بمغ

 ليذا الاختبار. الخاطئة 
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موزعة عمى ( فقرة 35تألف بصورتو النيائية من )ية فيي مقياس الحس العممي والذي الثان الأداةأما 
 لمقياسا ثباتمعامل  و المقياس التحقق من صدق ( جوانب, وقد تم 8)وجداني وعمى مجالين معرفي و 

 جاىزا للاستعمال في البحث. أصبح إذ (( 0.941 الفا كرونباخ وقد بمغ بطريقة 
-20) الحقيبة الإحصائية لمعموم الاجتماعيةوبعد الانتياء من تطبيق التجربة أظيرت النتائج باستخدام 

SPSS يمي ما الإكسل( وبرنامج  : 
حصيرة المكان عمى تمميذات  إستراتيجيةتفوق تمميذات المجموعة التجريبية التي درست وفق  -1

 المجموعة الضابطة التي درست وفق الطريقة الاعتيادية في تحصيل مادة العموم. 
حصيرة المكان عمى تمميذات  إستراتيجيةتفوق تمميذات المجموعة التجريبية التي درست وفق  -2

 المجموعة الضابطة التي درست وفق الطريقة الاعتيادية في الحس العممي. 
حصيرة  إستراتيجيةاستخدام  ىميةلمجموعة توصيات ومقترحات ىي أالباحثة  تموصتنتائج الوفي ضوء 

المعممين  إعدادالمكان في تدريس مادة العموم وتضمين الاستراتيجيات القائمة عمى التعمم النشط في برامج 
صفوف  طمبةدراسات مماثمة عمى عينات من  إجراءوخاصة معممي العموم , كذلك اقترحت الباحثة 

مثل ) عادات العقل , التفكير المنظومي ,  أخرىذلك استخدام متغيرات تابعة  فضلا عن,  أعمىدراسية 
ثرىاحصيرة المكان  لإستراتيجيةعمل دراسة مقارنة  فضلا الىيارات التفكير البصري ( م في التحصيل  وا 

 .   الأىميةوالحس العممي في مدارس المدن والمدارس الريفية أو بين المدارس الحكومية والمدارس 
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Abstract 

The aim of this study is know the impact the place mat strategy on the 

achievement science and  scientific sense of the female  students in the fifth 

year, To address the research's aim, the researcher has developed the 

following  two null hypothesis: 

1- There is no significant statistically difference at the level (0.05) 

between the average scores of the experimental group who have studied 

according to (place mat strategy and between the average level students 

in the control group who have studied according to the usual  way in 

achievement science . 

2- There is no significant statistically difference at the level (0.05) 

between the average scores of the experimental group who have studied 

according to place mat strategy and between the average level students 

in the control group who have studied according to the usual way in 

scientific sense. 

To test hypothesis, the following steps have been taken: 

Choosing quasi-experimental design with partial control of a two equal 

groups of a post-test to measure the achievement science and scientific sense . 

The research concentrates on fifth grade female  in primary schools ( morning 

studies ) which belong to the public Directory of Al- Qadisiya Education for 

the academic year 2017-2018 .A the sample was randomized at Khadija Al-

Kobra primary school for girls. The sample was 75 students distributed to two 

divisions. (38) students studied according to the strategy of the place mat, and 

the other was chosen to represent the control group, which included (37) 

students studied according to the usual method. The two groups were 

rewarded in variables: age, intelligence, previous achievement, half year, 

previous information, and scientific sense. The scientific material was 

determined in the last six semesters (seventh, eighth, ninth, tenth, eleventh 

and twelfth) from the syllabus in textbook of science  for the fifth year 

primary pupils and preparing the behavioral objectives for these chapters that 

include (197) behavioral objectives, Preparing (21) teaching plans for the two 

groups of research. The researcher has studied by herself the experimental 

group according to (place mat strategy) and also studied the control group 

according to the usual conventional , As for the research tools, two tools were 

prepared: the first is the achievement test which consists of (25) items of the 
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type of multiple choice with three alternatives. The validity and the reliability 

coefficient of the test were calculated in the Cronbach alpha method. It is 

(0.738) . In addition, the coefficient of difficulty and discrimination of the 

items, and the efficiency of alternatives were investigated. The second tool is 

the Scientific Sense Scale which consists of (35) items divided into cognitive 

and emotional domains and (8) aspects. The validity of the scale and the 

Reliability coefficient of the scale have been verified in Cronbach alpha and 

reached (0.941) After the application of the experiment, the results were 

shown using the means of statistical package (SPSS-20) and Excel program 

the following: 

 1 - The students of the experimental group studied according to the strategy 

mat place on the pupils of the control group, which was studied according to 

the usual way in the collection of science.  

2 - The students of the experimental group studied according to the strategy 

place mat on the pupils of the control group, which was studied according to 

the usual method in the scientific sense. In light of the results of the research, 

the researcher recommended the use of the place mat strategy in teaching 

science and the inclusion of strategies based on active learning in teacher 

preparation programs, especially science teachers. The researcher also 

suggested conducting similar studies on samples of students in pupils of 

higher levels, such as (habits of mind, systemic thinking, visual thinking 

skills), as well as a comparative study of the matriculation strategy and its 

impact on achievement and the sense of science in the schools of cities and 

rural schools or between public schools and civil schools 
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